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انتقاد از لغو پخش فوتبال در سینما

اینکه  اعلام  با  آزادی  مدیر پردیس سینمایی 
پخش مسابقات فوتبال نیمه نهایی جام جهانی 
در سینما منتفی شده است، از نحوه عملکرد 
این  با  مرتبط  سینماییِ  صنف  چند  مدیران 

موضوع انتقاد کرد.
سجاد نوروزی در گفت وگویی با ایسنا بیان کرد: 
اخیراً نمایندگانی از انجمن سینماداران به همراه 
پخش کنندگان  و  تهیه کنندگان  از  نمایندگانی 
سینما جلسه ای داشتند تا درباره میزان سود 
در  فوتبال  مسابقات  پخش  درآمد  از  حاصل 
سینماها تصمیم گیری کنند اما نتوانستند در این 
باره به توافق برسند و به همین دلیل کل قضیه 
یعنی پخش مسابقات نیمه نهایی و فینال فوتبال 

در سینماها منتفی شده است.
او افزود: به نظرم این ماجرا طنز جالبی است که 
تا یکی دو سال آینده در حد یک فیلم سینمایی یا 
حتی یک آیتم طنز باید به آن پرداخته شود چون 
در شرایطی که سینما به خاک سیاه نشسته و 
به صورت مطلق به سمت نابودی می رود، این 
چند صنف سینمای ایران آن قدر قدرت تحلیل و 
مدیریت شرایط را ندارند که در یک زمین سوخته 

بر سر غنائم با هم نزاع می کنند.
نگاه  این  و  توسعه نیافتگی  این  گفت:  وی 
عجیب و غریب صنف و تقلیل جایگاه صنف 
به یک بنگاه دلالی را کجا می توان پیدا کرد؟ این 
در حالی است که باید در این شرایط نگاه ملی 
ارتباط  نفری که در  تا ۲۰۰ هزار  و عام داشت 
با سینماداری در چند وقت اخیر دچار مشکل 
معیشتی شده اند بیش از این آسیب نبینند اما 
همه این ها کنار گذاشته شده و فقط چند نفر که  
از نگاه من از مقوله اقتصاد هنر درکی ندارند ،این 

گونه سینما را به نابودی می کشانند.
این سینمادار ادامه داد: به نظر من در فضای 
صدور  به  صرفاً  حکمرانی  وظایف  که  فعلی 
مجوز و جلوگیری از پخش فیلم ها تقلیل یافته 
باید گفت که متاسفانه در کنار این مصیبت، 
مصیبتی بزرگتری را هم تحمل می کنیم و آن هم 
همین است که این صنف های سینمایی به شکل 
قبیله و طایفه ای تصمیم گیری می کنند که با این 

روند باید فاتحه سینما را خواند.
نوروزی گفت:  کارنامه وزارت ارشاد در ۴۰ سال 
گذشته مشخص است و گریزی از آن نیست، 
ناکامی هایش معلوم  و  به هر حال کامیابی ها 
است اما چه کسی قرار است عملکرد کسانی 
را که ۳۰ سال است اینگونه محفلی در سینما 
عده ای  کند؟  بررسی  می کنند  تصمیم گیری 
هستند که هم تهیه کننده اند، هم پخش کننده و 
هم سینمادار اما مفهوم صنف را به بنگاه دلالی 
تقلیل داده اند. چطور ممکن است صنفی که 
تفرق و گسست را درباره آن ها می توان دید به 
طوری که حتی همگی دور یک میز نمی توانند 
بنشینند برای هر موضوعی در سینما تصمیم 
گیری می کنند؟ با این وضعیت چه فرجامی را 
متصور  می توان  کشور  سینمای  صنعت  برای 
برگردن  را  همه چیز  است صرفاً  قرار  آیا  شد؟ 
حاکمیت انداخت آن هم در شرایطی که اکران 
همین فیلم »بخارست« با حمایت حاکمیت رخ 

داده است؟

روایت کتاب »اثر مرکب«
چهارمین برنامه برخط »هم- کتاب« با روایت 

کتاب »اثر مرکب« برگزار می شود.
به گزارش ایسنا، »هم – کتاب« رویدادی است 
که به مباحث مهم کتاب های مختلف و نقل و 
نقد آن ها با رویکرد فرهنگی توسط متخصصان 
این حوزه می پردازد. این برنامه توسط معاونت 

فرهنگی جهاددانشگاهی برگزار می شود.
برنامه خود در روز  این رویداد در چهارمین 
به  صبح   ۱۰ ساعت  از  آذرماه(،  سه شنبه)۲۲ 
کتاب »اثر مرکب« با روایت حسین محمدی فام 

خواهد پرداخت. 
شده  عنوان  کتاب  این  برگزاری  خبر  در 
آن  خودتان  که  چیزی ست  سرنوشت  است: 
را می  سازید. اگر می خواهید جاده  موفقیت را 
برای خود هموار کنید، کتاب »اثر مرکب« به 
قلم دارن هاردی راهگشای شما در این مسیر 
پر پیچ و خم است. کتابی که در حال حاضر 
و  نیویورک تایمز  آثار  پرفروش ترین  گروه  در 

آمازون قرار دارد.

رونمایی از »فهرست کتاب های چاپ 
سنگی و سُربی«

»فهرست  نخستِ  جلد  از  رونمایی  مراسم 
کتاب های چاپ سنگی و سُربی قدیمِ کتابخانه مرکز 

دائرة المعارف بزرگ اسلامی« برگزار شد.
روابط عمومی مرکز  از  نقل  به  ایسنا  به  گزارش 
موسوی  کاظم  اسلامی،  بزرگ  دائرة المعارف 
بجنوردی، رئیس مرکز دائرة المعارف بزرگ اسلامی 
برای رونمایی از این کتاب، به منزل محمدّحسین 
تسبیحی که این اثر به همتّ او فراهم آمده رفت تا 
ضمن عیادت از او، از تازه ترین کارش چهره گشایی 

کند.
از  پس  که  صمیمانه  دیدار  این  در  بجنوردی 
همه گیری ویروس کرونا، برای نخستین بار صورت 
می گرفت، از خدمات تسبیحی به فرهنگ ایرانی 
و زبان فارسی به ویژه در سال های حضور در مرکز 
تحقیقات فارسی در پاکستان قدردانی کرد و گفت: 
آن چه او در آن سی وپنج سال به سامان رساند، 
تا  را  در شبه قاره  به خصوص  فارسی زبانان  جهانِ 

همیشه مدیون و مرهون خود کرد.
تسبیحی نیز در این جلسه، انتشار این کتاب 
بجنوردی  موسوی  مصراّنه  حمایت های  نتیجه  را 
دانست و خاطراتی از سال های فعالیت در مرکز 
دائرة المعارف بزرگ اسلامی بیان کرد. در این دیدار 
عنایت الله  قائم مقام،  مسجدجامعی،  احمد  که 
مجیدی، رئیس کتابخانه، علی بهرامیان، معاون 
کتاب های  فهرستواره  طرح  بخش  مدیر  و  علمی 
فارسی و حمیدرضا محمدّی، مدیر روابط عمومی 
حضور  نیز  اسلامی  بزرگ  دائرة المعارف  مرکز 
کرد:  امیدواری  ابراز  بجنوردی  موسوی  داشتند. 
کتاب »جوَاهرِالعلُومِ هُمایونی« تألیف محمدّفاضل 
و  فارسی  به  دانشنامه ای  که  علی سمرقندی  بن 
تحریریافته به سال ۹۳۴ قمری است، به تصحیح 
از  نزدیک  آینده ای  در  تسبیحی  محمدّحسین 
سوی همین مرکز به طبع برسد. در این جلسه، 
باستان شناسی  دانشیار  توسلی،  محمدّمهدی 
دانشگاه سیستان و بلوچستان و مدیر پیشین مرکز 
تحقیقات فارسی ایران و پاکستان، رضا مصطفوی 
سبزواری استاد بازنشسته زبان و ادبیات فارسی 
دانشگاه علّامه طباطبایی و رایزن فرهنگی پیشین 
ایران در پاکستان، محمدّ اشرف گنجویی، اقدس 
از  به ترتیب  تسبیحی؛  ماهیار  و  مازیار  رضوانی، 
نیز  تسبیحی  فرزندان  و  همسر  قدیم،  دوستان 
حاضر بودند. در بخشی از یادداشت رئیس مرکز 
دائرة المعارف بزرگ اسلامی بر آغاز این کتاب آمده 
است: »ایرانیان سابقه ای طولانی و درخشان در امر 
تولید کتاب، از کاغذسازی و خط و کتابت تا تذهیب 
دیگر  هنرهای  انواع  و  جلدسازی  و  نگارگری  و 
داشته اند و در کتابخانه ها و موزه ها و مجموعه های 
خصوصی در سرتاسر جهان، آثار شگفت انگیزی از 
ذوق و هنر ایرانیان در این باب محفوظ است. با این 
همه، پس از رواج و رونق صنعت چاپ، ایرانیان 
در این دوره نیز کمابیش درخشیدند و کوشیدند 
تجربه های گرانقدر پیشین را تا حد ممکن به کار 
گیرند. نوآوری و ابتکار ایرانیان در صنعت چاپ به 
طریقۀ سنگی نیز از هر جهت قابل توجه و تأمل 
است و می توان گفت که این صنعت در ایران به 
اوج رسید. آنچه در دوره رونق این چاپ پدید آمد، 
موضوع تحقیقات خاص بوده است و همچنان، 
مسائل دیگری در این زمینه هست که می تواند 
زوایایی از اوضاع فرهنگی و علمی و هنری جامعۀ 
ایران را آشکار کند. گذشته از ظواهر مربوط به چاپ 
و کاغذ و خط و جلد، آثار مطبوع به این طریقه و 
صحت متن اثر چاپی به صورت سنگی، می تواند 
حاکی از جایگاه فرهنگی و علمی ایرانیان در یکی 
دو سده اخیر باشد. نظر به اهمیت چاپ و نشر 
به طریقه سنگی است که محققان کتاب شناس، 
کار شناسایی و فهرست نویسی از کتاب ها و کلیه 
مطبوعات به این شیوه را، به ویژه در کتابخانه ها 
و مجموعه های بزرگ در کنار نسخه های خطی، از 
وظایف خود شمرده اند و کوشیده اند به این طریق 
بر اهمیت شناسایی هر چه بیشتر کتاب های چاپ 
قدیم تأکید کنند. در کتابخانه مرکز دائرة المعارف 
بزرگ اسلامی از هنگام بنیاد، گنجینه کتاب های 
چاپ سربی قدیم و سنگی جایگاهی خاص داشته 
است و اینک با انتشار این فهرست، پژوهشگران 
فرصت می یابند آگاهی های خود را در این زمینه 
تکمیل کنند.« جلد نخست »فهرست کتابهای چاپ 
سنگی و سُربی قدیم کتابخانه مرکز دائرة المعارف 
شمارگان  با  صفحه،   ۹۴۴ در  اسلامی«،  بزرگ 
۲۰۰ نسخه و به بهای ۶۵۰هزار تومان در اختیار 
نسخه پژوهان، کتاب  شناسان و دیگر پژوهش گران 

و علاقه مندان قرار گرفته است.

از  درآمد  میزان  این  طرحِ  حتی  می گوید  جبلی 
تبلیغات که از بودجه رسمی صداوسیما هم بیشتر 
است، خنده دار به نظر می رسد و در ادامه از رسانه ها 
می خواهد که برای انتشار چنین خبرهایی از سازمان 
این  با  کنند؛  تهیه  دقیق تری  اطلاعات  صداوسیما، 

همه خودش هم رقم اصلی را اعلام نمی کند.
اما فارغ از اینکه درآمد حاصل از پخش تبلیغات در 
بین مسابقات جام جهانی دقیقا چقدر است، آنچه 
مسلم است تامین بخشی از بودجه صداوسیما باید 
از طریق همین تبلیغات تامین شود؛ رقمی که در 
این سال ها برای بسیاری پرسش برانگیز بوده و البته 
هیچگاه هم از سوی مدیران مربوطه در این سازمان، 

رسما رسانه ای نشده است.
خصوصا در شرایطی که برخی شبکه های دولتی 
مسابقات  پخش  بی بی سی،  جمله  از  کشورها  در 
جام جهانی را بدون تبلیغات در دستور کار خود قرار 
داده اند، از رسانه ای که عنوان »ملی« را بر خود دارد، 
انتظار می رود اگر هم نمی تواند از پخش تبلیغات 
صرف نظر کند، حداقل نسبت به انتخاب نوع کالاها 
و خدمات حساس باشد؛ مساله ای که موضوع اصلی 

این گزارش است.
پخش تبلیغات کالاهای مضر در تلویزیون و رادیو 
در این سال ها هیچگاه متوقف نشده و همواره مورد 
انتقاد کارشناسان بهداشت و حوزه رسانه بوده است. 
به گفته مدیران صداوسیما  تبلیغاتی که هر چند 
نیاز مالی سازمان پخش  از روی  ناچار و  به  اغلب 
می شود، اما تاکنون راه حل  جایگزینی هم برای آن  

اندیشیده نشده است.
در  مضر  کالاهای  تبلیغ  اخیر  سال های  در 
صداوسیما با وجود هشدارهایی که وزارت بهداشت و 
کارشناسان تغذیه بارها مطرح کرده اند، کماکان ادامه 

داشته است.
و  بهداشتی  نظر  از  است  واضح  که  کالاهایی 
سلامتی، نباید جایی در سبد کالایی خانواده داشته 
نیز  اینگونه کالاها و  تبلیغ  اما مداومت در  باشند، 
جذابیت ظاهری آن ها، سبب گرایش هر چه بیشتر 
خانواده ها به ویژه کودکان به سمت آن ها شده است.

هرچند که تبلیغات حق طبیعی یک رسانه برای 
و  محصولات  نوع  در  دقت  اما،  است  درآمدزایی 
کالاهای تبلیغ شده، موضوعی است که بعضا از نظر 

مسئولان این رسانه مغفول مانده است.
معیارهای کالای مضر در صداوسیما مشخص شود

ایسنا در همین خصوص با امیر عباس تقی پور ـ 
استاد  و  ارتباطات  مدیریت  ماهنامه  مدیر مسوول 
روابط عمومی ـ گفت وگویی داشته و در این گفت وگو 
دلیل اصرار صداوسیما به تکرار تبلیغ کالاهای مضر و 
نیز راه حل برون رفت از این شرایط  را به بحث گذاشته 

است.
امیر عباس تقی پور با بیان اینکه تبلیغ کالاهای مضر 
و ترویج مصرف گرایی آن ها باعث هدر رفت منابع، 
تهدید سلامت جسمی و روانی و تغییر سبک زندگی 
مردم می شود، به ایسنا گفت: وقتی می گوییم تبلیغ 
کالای مضر هزینه های کشور را بالا می برد، منظور 
فقط هزینه های مادی نیست؛ می تواند سلامت مردم 
را هم به خطر بیندازد و اگر سلامت مردم به خطر 
بیفتد، طبیعتا هزینه های درمان افزایش پیدا می کند؛ 
سلامت جسم و روان را هم تخریب می کند. اینها در 

نهایت سبک زندگی را تغییر داده و ما را به سمت 
مصرف گرایی و هدر رفت منابع سوق می دهد.

به  صداوسیما  بگوییم  نمی توانیم  افزود:  تقی پور 
طور مطلق به این موضوع بی توجه است. گروه های 
کارشناسی مختلفی در صداوسیما معیارهای تبلیغات 
اما  کنند.  می  جاری مشخص  قوانین  اساس  بر  را 
چون در مورد این مسئله خوب اطلاع رسانی نمی شود 
مضر،  کالای  معیارهای  که  نمی شود  مشخص  و 
این  تداوم  شاهد  چیست،  مخاطب  با  متناسب 

تبلیغات هستیم.
او سپس تاکید کرد: این بدین معنی نیست که 
کارشناسانی که معیارهای تبلیغات را در صدا و سیما 
بررسی می کنند به این مسائل بی توجه هستند، اما 
مخاطب را باید دسته بندی کرد و متناسب با مخاطب 
اطلاع رسانی کرد و بعد در جهت کاهش تبلیغ این 
قبیل کالاها حرکت کرد. باید مخاطب را دسته بندی 
کنیم، پایگاه اجتماعی مخاطب را تعیین و کارشناسان 
تنوع و تعدد  این  با  را متناسب  حوزه های مختلف 

مخاطب دعوت به همکاری کنیم.
صداوسیما از روانشناسان و جامعه شناسان برای 

تبلیغات کمک بگیرد
تقی پور بحث تبلیغات را پیچیده و چندلایه دانست 
و افزود: فقط کارشناسان تبلیغات نمی توانند روی آن 
کار کنند.  مسوولان صداوسیما باید از روانشناسان، 
مختلف  حوزه های  کارشناسان  و  جامعه شناسان 
مشورت بگیرند. وقتی متناسب با این حجم از تنوع 
موضوع  درگیر  را  کارشناسان  مخاطب،  تعدد  و 
نمی کنیم، در نتیجه خروجی کارمان ناقص می شود.

با  ارتباطات«  »مدیریت  ماهنامه  مسوول  مدیر 
اشاره به کالاهای مضر در حوزه سلامت، گفت: به 

پرهیز از تبلیغ بسیاری از کالاهایی که پزشکان برای 
را  آن ها  و  نداریم  توجهی  می کنند،  ممنوع  بچه ها 
تبلیغ می کنیم. در نتیجه در کودک، نیاز کاذب ایجاد 
می کنیم و کودک به کالایی تمایل پیدا می کند که روی 
سلامت جسمش تاثیر می گذارد و در سنین بالاتر 
سبب بروز انواع بیماری ها می شود. این هزینه ها برای 
خانواده ها و کشور فوق العاده کمرشکن می شود. بهتر 
است ما از ابتدا جلوی مصرف گرایی کالاهایی که برای 
حوزه سلامت هزینه ساز هستند را بگیریم تا مجبور 

نشویم بعدها برای درمان چندین برابر هزینه کنیم.
هزینه صداوسیما با خروجی اش مطابقت ندارد

این کارشناس رسانه با بیان اینکه یکی از مهمترین 
دلایلی که سبب می شود تلویزیون به سمت تبلیغ 
کالاهای مضر برود، تامین منابع مالی مورد نیازش 
ریشه ای حل  باید  این مشکل  کرد:  تصریح  است، 
شود. صداوسیمای ما به لحاظ نیروی انسانی متورم 
است و بسیار پرهزینه اداره می شود. بارها بررسی 
شده که این هزینه ها با آن خروجی تطابقی ندارند. 
وقتی قیمت تمام شده تولید در صداوسیما افزایش 
پیدا می کند، صداوسیمایی ها مجبور هستند منابع 
متعدد درآمدی را شناسایی کنند. یکی از کلیدی ترین 
منابع درآمدی برای صداوسیما همین تبلیغات است. 
وقتی نیاز داشته باشند، طبیعی است که یک جاهایی 
کالاهایی  تبلیغ  به سمت  و  می کنند  پوشی  چشم 

می روند که شاید خودشان هم قبول نداشته باشند.
به تولیدکنندگان فیلم، تئاتر و موسیقی امکان تبلیغ 

ارزان را بدهیم
کالاهای  تبلیغ  تاثیر  کاهش  راه های  از  یکی  او 
مضر در تلویزیون را جایگزین کردن کالاهای سالم و 
فرهنگی دانست و گفت: ما می توانیم به جای تبلیغ 

کالای مضر، کالاهایی که می تواند سلامت آتی کشور 
را تامین کند و سبب درآمد زایی یا کاهش هزینه در 
آینده شود را تبلیغ کنیم. مثلا کالاهای فرهنگی که 
اعمال  آن ها  بر  تخفیف هایی هم  طبعا صداوسیما 
می کند اما از آنجا که این کالاهای فرهنگی و سالم 
به دلایل متعدد از جمله جذابیت کمتر نسبت به 
کالاهای مضر، امکان رقابت با کالاهای مضر را ندارند، 
باید هزینه های تبلیغشان را به حدی پایین بیاوریم 
که امکان دیده شدن را داشته باشند. می توانیم با 
تکرار صحیح و تولید محتوای عمیق و تأثیرگذار برای 
مخاطبی که به سمت کالاهای مضر حرکت کرده، 
ایجاد نیاز کنیم. این مسئله باید آنقدر درست تبیین 
شود که کسی که تبلیغات کالاهای مضر رویش تاثیر 
گذاشته، آرام آرام متقاعد شود و به این باور برسد که 
این کالا مضر است. در این صورت به تدریج اشتیاق 
مخاطب به کالاهای مضر، با کالایی دیگر جایگزین 

می شود.
کالاهای  تولیدکنندکان  گفت:  پایان  در  تقی پور 
 ... و  موسیقی  سینما،  تئاتر،  شامل  که  فرهنگی 
است باید این امکان را داشته باشند که کالاهایشان 
را بسیار ارزان تر در صدا و سیما تبلیغ کنند. این، 
درازمدت  در  می تواند  که  است  مهمی  مسئله ی 
اثربخش باشد  و سبب شود تا مخاطب کالای سالم 
را جایگزین کالای مضر کند. این فرهنگ و سیاستی 
نیست که در کوتاه مدت عملیاتی شود، باید برایش 
برنامه ریزی کرد. در این صورت مطمئن باشید که 
در جهت منافع ملی و سلامت روان و جسم مردم 
حرکت کرده ایم و معدل فرهنگی کشور را ارتقاء و 
را  تبلیغات  دایره  از  مضر  کالاهای  چرخه ی خروج 

فراهم می کنیم.

عباس محبی، بازیگر که بیشتر او را با کاراکتر »جانعلی« می 
شناسیم، پس از سالها دوری از تلویزیون، حالا با سریال »آزادی 
مشروط« مسعود ده نمکی به تلویزیون بازگشته اما خودش چندان 

از این بازگشت رضایت ندارد و فکر می کند به تکرار افتاده است.
او در توضیح این مساله چنین اظهار می کند: سریال »آزادی 
مشروط« علیرغم حضور هنرمندان به نام و همکاری مسعود ده 
با  از طرفی  نمکی به عنوان کارگردان، ریتم چندان قوی ندارد و 

بدشانسی مواجه شد.
عباس محبی از هنرمندان قدیمی تلویزیون و رادیو در گفت و 

گویی با ایسنا از علاقه اش به رادیو، کاستی های تلویزیون، حضورش 
در سریال »آزادی مشروط« مسعود ده نمکی و همچنین آرزوهایش 

برای کشور و مردم می گوید.
او که سال های طولانی در قاب تلویزیون دیده نمی شد، ابتدا 
درباره حضورش در سریال طنز »آزادی مشروط« که نقش یک 
نگهبان در بیمارستان را ایفا می کند، توضیح می دهد: راستش 
خودم خیلی از کار راضی نبودم و احساس می کنم سریال خیلی 
جواب نداده است اما به هر حال آقای ده نمکی در مقام کارگردان 
لطف داشتند و برای ما عزیز هستند و زحمت کشیدند. از لحاظ 
دستمزد و کمی هم از لحاظ خود قصه، با کار مشکل داشتم و فکر 
می کنم آنطور که باید خودم را نشان ندادم. از طرفی هم معتقدم 
این مجموعه در شرایط مناسبی پخش نشد و بدشانسی شامل 

حالش شد.
طنز پشت دوربین »آزادی مشروط« قوی تر بود

محبی صحبتش را اینگونه ادامه می دهد: به هر حال هر بازیگری 
وقتی مقابل دوربین فیلم یا سریالی می رود، انتظار می رود آن کار 
برایش بهره ای داشته باشد. ما در این کار راه خیلی طولانی را طی 
کردیم و حاصل ۵۰ سال زندگی مان را مقابل دوربین بردیم و بعد از 
سال ها دوری از تلویزیون و سکوت آمدیم اما انگار متاسفانه خیلی 
جواب نداد. به نظرم »آزادی مشروط« ریتم خیلی قوی نداشت؛ 
البته با دوستانی که سرِ کار بودیم مکررا این واهمه را داشتیم که 
شاید سریال چندان مورد استقبال قرار نگیرد وقتی هم که شرایط 
کشور چنین شد، واقعا سریال با بدشانسی مواجه شد. به نظرم طنز 
پشت دوربین »آزادی مشروط« قوی تر از مقابل دوربین است. هر 
بازیگری دوست دارد در هر کاری به گونه ای حضور داشته باشد که 

چیزی به او اضافه شود اما در سریال »آزادی مشروط«، من، عباس 
محبی همان کاراکترهای سابقم را داشتم؛ بنابراین از خودم خیلی 
راضی نبودم و دوست نداشتم به تکرار بیفتم. بعد از سال ها سکوت 
جالب نبود خودم را تکرار کنم به هر حال کاری بود که آمدیم، بازی 

کردیم و تمام شد.
این بازیگر پیشکسوت سپس در پاسخ به اینکه چه نمره ای به 
سریال »آزادی مشروط« می دهید؟ اظهار می کند: با آقای ده نمکی 
عزیز رفاقت دیرینه دارم و برایم محترم هستند اما من از ۱۰۰ به این 

سریال نمره ۵۰ می دهم.
در رادیو همچنان سخت مشغولم

این بازیگر و نویسنده برنامه های رادیو درباره کارهای جدیدش در 
تلویزیون و رادیو هم اعلام می کند: در تلویزیون اخیراً برای سریالی 
دعوت شدم اما در بحث مالی پروژه خیلی ناشایست با من برخورد 
شد و قبول نکردم . اما در رادیو همچنان سخت مشغولم و در سه 
شبکه رادیویی صبا، فرهنگ و ایران حضور دارم و راضی ام؛ چون 
خودم نویسنده ام و می دانم چه می کنم. با حضورم در رادیو راضی 
ترم تا اینکه بروم در تلویزیون و بلاتکلیف بمانم.  همیشه رادیو را 
بیشتر دوست داشتم؛ البته تلویزیون هم جایگاه خودش را دارد ولی 
در تلویزیون آنچه که شما می خواهید خیلی تدارکات می خواهد. 
به عنوان مثال همین مکالمه بین من و شما یک کار رادیویی است 
که اگر روی آنتن برود همه گوش می کنند و دکوپاژ و صحنه آرایی 
با خود شنونده است و برداشت های ذهنی خودشان را دارند اما در 
تلویزیون به شکل تصویری، باید روی آنها کار شود، در نتیجه اگر در 
تلویزیون پارامترهایی که برای یک کار ساده لازم است،  مهیا نشود 

کار به شدت افت می کند.

رقم تبلیغات جام جهانی را ول کن، کالاهای مضر را بچسب!

وانشناسی در تبلیغات جای خالی جامعه شناسی و ر
اخیرا رقم ۱۰ هزار میلیاردی درآمد صداوسیما از پخش تبلیغات بازرگانی در لابه لای بازی های جام جهانی در برخی رسانه ها و فضای مجازی مطرح شد. این 
رقم گویا بر اساس جداولی به دست آمده بود که در سایت اداره کل بازرگانی صداوسیما دیده می شود و تعجب بسیاری را به همراه داشت که البته در ادامه 

توسط رییس صداوسیما تکذیب شد.

پس از سال ها سکوت آمدم اما...عباس محبی:

هرچند که 
تبلیغات حق 

طبیعی یک رسانه 
برای درآمدزایی 

است اما، دقت در 
نوع محصولات 

و کالاهای تبلیغ 
شده، موضوعی 
است که بعضا از 

نظر مسوولان 
این رسانه مغفول 

مانده است

تیم ملی فوتبال ایران نزدیک به دو هفته است که از قطر به خانه برگشته و 
جام جهانی ۲۰۲۲ هم به فینال نزدیک شده است، با این وجود پرونده مسافران 

شاکی از تورهای جام جهانی هنوز بسته نشده است.
به گزارش ایسنا، فیفا، قطر را یکی از بهترین میزبانان جام جهانی فوتبال 
معرفی کرده، اما ناکارآمدی برخی آژانس های ایرانی باعث شده مهمانی جام 
جهانی در قطر به کام برخی مسافران تلخ شود. اگرچه متولیان گردشگری در 
کشور معتقدند جام جهانی ۲۰۲۲ در مقیاس جمعیت هواداران ایرانی که به قطر 

رفته اند، جزو کم شکایت ترین جام ها به شمار می آید.
جام جهانی ۲۰۲۲ پیش از آغاز به خاطر نوع قیمت گذاری تورها، انحصار در 
بلیت های فیفا و فروش زودهنگام تورهای جام جهانی بدون بلیت مسابقات و 
محلی برای اقامت، حاشیه ساز شده بود و با وجود هشدارهای مکرر، اما تدبیری 
نشد و همین بی تدبیر از همان روزهای نخست،  کار دست برخی مسافران جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر داد؛ درست یک روز پیش از آغاز مسابقات سرپرست شرکت 
شهر فرودگاهی امام خمینی، خبر داد که حدود یکصد مسافر به دلیل نداشتن 
»هایا کارت« که مجوز ورود به قطر است و یا نداشتن بلیت پرواز برگشت، در 
فرودگاه تهران از پرواز باز مانده اند، درحالی که مسؤولیت تهیه هایا کارت و بلیت 

برگشت برای مسافرانی که با تور عازم قطر شده بودند، با آژانس بود.
حرمت الله رفیعی  ـ رییس هیأت مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرت 
هوایی و جهانگردی ایران ـ درباره آن مسافران جا مانده به ایسنا می گوید: »هایا 
کارت« به منزله ویزای ورود به قطر در دوران جام جهانی است که روی خدمات 

تور بوده، وقتی این خدمات داده نشده طبیعتا از خروج مسافر جلوگیری شده 
است و چون هیچ خدمتی به این مسافر داده نشده باید هزینه آن، به جز 

بخش هایی که غیرقابل برگشت است، پس داده شود.
با این حال، اسماعیل برات ـ معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری کشور 
ـ می گوید: بنا بر اطلاعات ما، مسافران عموما مشکلی با »هایا کارت« نداشتند 
و تقریبا همۀ هایا کارت ها رسیده، حالا ممکن است با یکی دو روز تاخیر مواجه 

شده باشد.
بسیاری از آژانس هایی که تور جام جهانی ۲۰۲۲ را تبلیغ کرده و یا به فروش 
یا  و  توضیح  پیش آمده  تخلفات  و  درباره حواشی  ندارند  تمایلی  گذاشته اند، 
دفاتر خدمات  انجمن صنفی  مدیره  هیأت  رییس  رفیعی،  بدهند.  اطلاعاتی 
مسافرت هوایی و جهانگردی ایران نیز با ملاحظه درباره تخلفات رخ داده در 
تورهای جام جهانی سخن می گوید و به برخی از آن ها اشاره می کند و می گوید: 
زمانی که تیم ملی ایران در جام جهانی بازی داشت، بعضی از هواداران که برای 
تشویق تیم ملی به قطر رفته بودند، به مدت یک شب اقامتگاه نداشتند. این 
مسافران از آژانس خواسته بودند کل هزینه سفر را برگشت بدهد. منطقی است 
که آژانس به این خاطر باید خسارت وارد شده به مسافر را جبران می کرد، اما 
این که مسافر به خاطر نداشتن یک شب جای خواب، کل پول سفر را پس بگیرد، 

منطقی و امکان پذیر نیست.
او همچنین تاکید می کند: اگر مسافری در جریان سفر جام جهانی با بدتعهدی 
آژانسی روبه رو شده است و شکایتی دارد می تواند به اداره کل میراث فرهنگی و 

گردشگری تهران و یا شهر خود مراجعه کند تا اگر تخلف، محرز و اثبات شد به 
موضوع آن رسیدگی شود.

اسماعیل برات ـ معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری کشور ـ درباره 
تخلف  تورهای جام جهانی نیز تنها به مواردی که به اطلاع این بخش از وزارت 
میراث فرهنگی،  گردشگری و صنایع دستی رسیده است، می پردازد و به ایسنا 
می گوید: در استان تهران تا کنون ۱۰ مورد شکایت ثبت شده که هشت مورد آن 

به یک آژانس مربوط می شد که جزو مجریان اصلی تور جام جهانی نبود.
او یادآور می شود: با توجه به پیچیدگی ها و مشکلاتی که این تورها در جام های 
جهانی گذشته داشتند، امسال مقرراتی وضع شد تا دفاتر خدمات مسافرتی 
قوی و خبره که توانایی های فنی و تخصصی لازم را داشتند و در عین حال، 
توانایی ارائه ضمانت های مکفی را دارا بودند، به عنوان مجری اصلی تور جام 
جهانی انتخاب شدند. رقم این ضمانت ها متناسب با فعالیت دفاتر گردشگری بر 
اساس شاخص های مصوب تعیین شد که در مجموع رقم تضمین، مبلغ نسبتاً 
بالایی بود. همچنین از آژانس های متقاضی خواسته شد که برنامه سفر، قرارداد 
با هتل، معرفی راهنمایان معتبر، قراداد با ایرلاین و این قبیل خدمات را برای 
سنجش توانایی ارائه دهند. در نتیجه، تنها آژانس هایی که این شاخص ها را 
داشتند به عنوان مجری اصلی تورهای جام جهانی ۲۰۲۲ انتخاب شدند که شش 
دفتر خدمات مسافرتی مستقر در تهران بودند. آژانس های دیگر می توانستند از 
خدمات این شش مجری، به صورت شناور استفاده کنند که با توجه به حجم 

شکایت ها، به نظر ایده خوب و تجربه موفقی پشت سر گذاشته شده است.

او درباره بیشترین موارد شکایت شده از تورهای جام جهانی، می گوید: از 
بین آن ۱۰ مورد شکایت که به اطلاع حوزه نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری 
کشور رسیده است، هشت مسافر از یک آژانس که محل اقامت در دوحه را 
تعیین نکرده بود، شکایت داشتند که البته مجوز این آژانس به محض اطلاع از 
سوی اداره کل استان تهران تعلیق شد؛ زیرا در بررسی ها مشخص شد این دفتر 

خدمات مسافرتی مجوز اجرای تور جام جهانی را نداشته است.

ونده باز تخلفات تورهای جام جهانی پر


